
A partir d'aquesta setmana L'AJUNTAMENT INFORMA renova la
seva imatge i amplia els seus continguts apareixent amb més pla-
nes una setmana de cada mes. Amb aquest canvi volem adequar
el butlletí municipal a les noves necessitats informatives de la po-
blació, fomentar la participació democràtica ampliant l'espai de
promoció de les activitats de les entitats de la ciutat, facilitar més
informació sobre la gestió de l'equip de govern i, també, donar a
conèixer les diverses opinions que, sobre temes d'interès ciutadà,
tenen les diverses forces polítiques representades al consistori. És
un pas endavant per una Santa Coloma més informada.
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2 OPINIÓ

El procés que ara co-
mença, amb la presenta-
ció del dictamen de la Co-

missió d'experts sobre Can Zam a les entitats que
conformen el Consell General de Ciutat, demos-
tra el profund convenciment que la participació
ciutadana és un instrument fonamental per a la
construcció de la nova Santa Coloma. El “com es
fa” i el “qui ho  fa” esdevé tan important, o més,
que el “què es farà”. Can Zam és una de les po-
ques grans peces de terreny encara lliures de la
ciutat. Com a integrants del govern municipal, es-
tem convençuts que allò que sigui Can Zam
tindrà repercussió a tota la ciutat i a l'entorn me-
tropolità. Per això, hem volgut comptar amb l'o-

pinió dels millors especialistes en urbanisme i
paisatgisme urbà. Des d'aquestes ratlles vull
agrair-los la feina realitzada en aquests mesos.
Han parlat els experts; ara és el moment dels ciu-
tadans i de les ciutadanes. I perquè aquests pu-
guin expressar la seva opinió, l'Ajuntament ha
dissenyat un complet procés de consulta. El pro-
tagonisme és de les entitats cíviques i també dels
ciutadans que a títol individual vulguin col•labo-
rar, aportant els seus suggeriments, en la cons-
trucció del futur de Can Zam.

Agraeixo l'esforç que faran les entitats colomen-
ques assistint a les reunions i debatent interna-
ment el dictamen dels experts. També vull dema-
nar la col•laboració dels veïns que, en una nova
experiència de participació, rebran una invitació
per demanar-los que s'integrin en un grup  de
debat sobre Can Zam. Volem compartir el desig

d'una Santa Coloma més ha-
bitable i amb més qualitat de
vida per a tots els colomencs  i
fer que aquest desig sigui una
realitat.

El parc de Can Zam  ha estat i
és un compromís de la gent
del PSUC, i ara d'ICV-EUiA. Ja
als anys 70 les reivindicacions

que fèiem eren “Can Zam per al poble” i “Salvem
Can Zam”, i ho demanàvem quan la nostra ciutat
patia un greu dèficit d'equipaments, d'escoles, d'-
habitatges... El primer Ajuntament democràtic, pre-
sidit per Lluís Hernández, malgrat aquestes neces-
sitats,  va ser conscient de la situació i no va caure
en la temptació de construir en aquest espai. 
El 1999 vam inaugurar la primera fase del parc. Va
ser una dia molt especial perquè Can Zam ja co-
mençava a ser la realitat que havíem somiat. L’obra
va ser fruit d'un llarg procés de participació: es van

fer més de vint assemblees on es van recollir ide-
es i opinions i es va assolir un ampli consens.
Després d'una llarga espera, ja tenim sobre la tau-
la un informe sobre el futur de Can Zam fet per una
Comissió d'experts. L'experiència de la 1a fase ens
ha demostrat que la ciutadania farà seu el projec-
te de disseny del parc si comptem amb ella. Cal tor-
nar a escoltar les entitats socials, econòmiques,
culturals i esportives; els col•lectius ecologistes,
com la Plataforma de la Serra de Marina, i també
els veïns i les veïnes afectats per la construcció del

parc, per assolir de nou un projecte consensuat.
Pensem que en aquesta nova fase s'ha de donar
prioritat a l'accés dels vianants, del parc al riu, ai-
xí com potenciar activitats que siguin un pol d'a-
tracció. També és necessari incrementar les zo-
nes d'ombra  amb més arbres.
Can Zam no es pot entendre sense la participació

activa de la ciutadania, sense
la visió global de ciutat i sense
entendre que Can Zam és el
parc urbà del poble de Santa
Coloma de Gramenet.

Finalment, ha arribat el mo-
ment del debat de Can Zam
per orientar la decisió sobre
el futur del terreny. Era un

compromís electoral de CiU (hem demanat men-
sualment l'estat del dictamen dels experts des de
novembre de 2003) i l'hem complert. A partir
d'ara caldrà parlar tots, i molt; fer el debat en el
Consell de Ciutat (que és l'òrgan interlocutor),
explicar el projecte a les entitats i associacions
que ho demanin, i intentar trobar una proposta
conjunta. Quan tot estigui sobre la taula, l'Ajunta-
ment haurà de decidir definitivament el futur del
terreny amb conseqüència. Estem fent les expro-
piacions del barri del Pilar i han de finalitzar les

obres del metro, o sigui que tenim temps per da-
vant. El procés i el funcionament previstos per al
debat ens semblen més que correctes, però CiU
creu que s'ha començat tard i malament. L'infor-
me estava fet el novembre i fins ara no s'ha fet
públic ni s'ha ensenyat als grups municipals; no
s'ha enviat la documentació al Consell de Ciutat i
s’ha donat la informació abans a la premsa; es
volia enllestir en quatre mesos i amb data tanca-
da, cosa que no ens agrada, i per això hem exigit
que sigui un debat obert i llarg. A més, volem que

el full informatiu en faci un seguiment especial
perquè el conegui tothom. Can Zam és un espai
clau: per la història, pel futur, per l'extensió i per
les necessitats. Hem de fer-ne un exemple de de-
bat i participació, perquè ens hi juguem molt com
a institució i com a ciutat. 
La posició de CiU és clara: volem un parc urbà

(accessible i amb algun equi-
pament), verd (amb usos com-
patibles) i frondós. A partir d'a-
quí, parlem i debatem el que
calgui. 

Hace tiempo que debería-
mos haber iniciado el de-
bate para decidir el futuro

del parque de Can Zam, pero los incumplimien-
tos en los plazos establecidos de la coalición PSC,
ICV, CIU han ocasionado este retraso de más de
año y medio. 
La postura del Grupo Popular ha sido siempre la
misma, Can Zam debe ser un parque urbano, con
amplios espacios para el esparcimiento de los
ciudadanos, evitando así que  todos aquellos ciu-
dadanos que deseen pasear o hacer deporte al
aire libre deban dirigirse a otros municipios de
nuestro entorno.
Las ciudades deben ser lugares de convivencia, y

no únicamente ciudades dormitorio donde nues-
tras alternativas de ocio pasen por salir de la ciu-
dad. Contamos con un espacio amplio para dar
respuesta a las necesidades de toda la ciudad,
como ocurre en casi todos los grandes munici-
pios, y ya es hora de aprovecharlo.
Entendemos que se debe utilizar parte de los te-
rrenos para hacer más atractivo el resto del par-
que e instalar equipamientos lúdicos, culturales o
deportivos, que beneficien a toda la ciudad y
siempre contando con un amplio consenso.  

Queremos que el proceso de toma de decisiones
sea realmente participativo, ya que hablamos de
un proyecto para toda la ciudad, por lo que exigi-
mos que se pida opinión a todos los colomenses
y no  sólo  a unos pocos ciudadanos. 
La participación se practica y no se predica, por lo
tanto, esperamos que el equipo de gobierno haga

partícipes a todos los ciudada-
nos del proyecto final y que po-
damos contar con un parque
urbano que sea motivo de or-
gullo de todos los colomenses. 

Un proyecto de todos
los  colomenses

Parc urbà, accessible 
i frondós

Can Zam 
per al poble

L’hora dels ciutadans
i de les ciutadanes 

Ma.  Carmen  Sáez  Belver.  Porta-
voz del Grup Municipal Popular

Manel  Olivés  i  Juanola.  Porta-
veu del Grup Municipal  de CiU

Loli  Gómez  Fernández.  Portaveu
del Grup Municipal d’ICV-EUiA.

Joan  Carles  Mas  i  Bassa.  Portaveu
del Grup  Municipal Socialista.



Santa Coloma de Gamenet l’opció del “sí”
va resultar guanyadora en el referèndum de la
Constitució europea que es va celebrar el passat
dia 20  de febrer a tot el país. 
La participació en aquesta consulta va ser baixa
a la nostra ciutat. Dels 87.374 electors que esta-
ven convocats a les urnes, només el 37,23 % van
anar a dipositar el seu vot. Aquesta ha estat la tò-
nica generalitzada, i no es pot dir que un percen-
tatge tan alt d’abstebció sigui una dada referen-
cial de Santa Coloma. 

El nombre de paperetes afirmatives va ser del
72,63 %, una quantitat que està molt per sobre
de la que finalment es va produir a Catalunya, el
64,64 %. Els vots negatius van arribar al 20,59 %
(el 28,07 % a Catalunya) i els blancs van suposar
un 5,78 % (el 7,29 % a Catalunya) del total de
vots escrutats.
La jornada electoral es va celebarar sense cap ti-
pus d’incident i dins d’una normalitat absoluta.
Tots els equips humans que van treballar en
aquesta convocatòria electoral (Policia Local,

Mossos d’Esquadra, representants de l’Admis-
niatració, etc.) van respondre amb gran profes-
sionalitat i a ple rendiment.
D’altra banda, la prova pilot de votació electròni-
ca que es va fer amb motiu d’aquest referèndum
es va tancar amb una participació de 412 perso-
nes. La majoria va fer servir els equips informàtics
de la Biblioteca Central, lloc on es feia l’acredita-
ció. Santa Coloma de Gramenet, com se sap, va
ser un dels 52 municipis triats per a aquest expe-
riment.
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l barrio de Singuerlín conta-
rá con un nuevo espacio público
de más de 300 m2 para uso de los
vecinos, concretamente en la ca-
lle Farigola, esquina avenida de
la Primavera. El Ayuntamiento ha
aprobado el ajardinamiento de
esta pastilla de terreno resultante
de la apertura de la calle, donde
la empresa municipal Grame-
park, S.A. está realizando una
promoción de vivienda pública
protegida. Esta sociedad, por en-
cargo del Ayuntamiento, será la
encargada de llevar a cabo la

gestión de los trabajos.
La urbanización y ajardinamiento
comenzará a mediados de este
año, cuando Gramepark haya ter-
minado la construcción de  tres
edificios en esa zona con un total
de 27 viviendas protegidas.
El proyecto prevé el nivelado del
terreno y la creación de parterres.
Además se colocarán alumbrado,
bancos, papeleras, juegos infanti-
les y árboles. El nuevo espacio pú-
blico tendrá una barandilla metáli-
ca de protección. El presupuesto
es de 63.679,65 €.

quest cap de setmana Santa
Coloma, acollirà la 20a Assemblea
d'Associacions de Veïns de Cata-
lunya, coorganitzada per la Confe-
deració d'Associacions de Veïns
de Catalunya (CONFAVC) i la Fe-
deració colomenca (FAVGRAM).
El debat i les sessions de treball es
faran al Teatre Sagarra.
L'assemblea duu el lema “Propos-
tes pels canvis necessaris”, i té
com a objectiu la redacció i apro-
vació d'un pla estratègic que
abordi els nous temes i inquietuds
dels ciutadans de Catalunya. Medi

ambient, immigració, habitatge,
transport, urbanisme i solidaritat
són algunes de les qüestions que
s’hi debatran.
Fa 25 anys Santa Coloma va ser la
seu de la 2a Assemblea de la CON-
FAVC. Ara, l'esforç de la FAVGRAM
ha possibilitat la tornada d'aquesta
trobada.
La celebració de l'Assemblea
compta amb la col•laboració de
l'Ajuntament de Santa Coloma, del
Departament de Benestar i Família
de la Generalitat i de la Diputació
de Barcelona. 

El  barrio  de  Singuerlín  
tendrá  este  año  un  nuevo  
jardín  en  la  calle  de  Farigola

E A

El  Museu  Torre  Balldovina  
serà  la  seu  de  la  20a  Assemblea
veïnal  de  Catalunya

Santa  Coloma  va  dir  ‘sí’  a  la  Constitució  europea
El 73,63 % de les persones que van votar en el referèndum ho van fer de manera afirmativa

A  l'esquerra,  un  gràfic  amb  el  resultat  del  referèndum  del  dia  20,  així  com  les  dades  de  participació  i  abstenció.  A  la  dreta,  una  instantània  de  la  visita  que  va  fer  el  delegat  del  Govern  a
Catalunya,  Joan  Rangel,  el  dia  15  per  observar  la  prova  pilot  de  votació    electrònica.  Santa  Coloma  ha  estat  un  municipi  pioner  en  aquest  experiment  per  Internet.
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ue las treinta hectáreas que
conforman el terreno que denomi-
namos Can Zam, entre las aveni-
das de la Pallaresa y de Francesc
Macià, la fábrica de cervezas
DAMM y el río Besòs, fueran desti-
nadas a uso público ha sido a lo
largo de más de treinta años una
de las reivindicaciones más senti-
das por la población colomense. La
frase “Can Zam para el pueblo” ha
sido recogida por todos los consis-
torios democráticos que ha habido
desde 1979. Cada uno de ellos ha
ido realizando avances para que el
suelo de Can Zam, inicialmente de
propiedad privada, fuera pasando
a dominio público. Así, en mayo de

1981, la Audiencia Provincial de
Barcelona calificó los terrenos co-
mo zona no edificable. Y en junio
de 1992, el Ayuntamiento logró
que la Mancomunitat de Municipis
comprara 25 hectáreas del suelo.
Incluso en la actualidad, se están
llevando a cabo las últimas expro-
piaciones de viviendas que forma-
ban parte de la pequeña barriada
del Pilar. Ha sido un proceso largo
y que ha requerido, por su elevado
coste, ayuda financiera de otras
administraciones. Y a lo largo de
los años se han producido noveda-
des que han obligado a modificar
los planteamientos iniciales de lo
que debía ser Can Zam en el futuro,

como por ejemplo la creación del
parque fluvial del Besòs, la cons-
trucción del parque de Europa en
su proximidad y el proyecto de una
nueva línea de transporte de metro
(L9) con el inicio del tramo y las co-
cheras de los trenes en parte de su
subsuelo.  

Nuevas  plazas  y  jardines

La Comisión de Expertos resalta en
su dictamen que Santa Coloma  de
Gramenet “tiene un manifiesto dé-
ficit en verde urbano de proximi-
dad”. Señala que el diseño de Can
Zam ha de realizarse teniendo en
cuenta esta carencia general y,
además, su ubicación en el ámbito

metropolitano: junto al parque flu-
vial del Besòs, cerca del nudo de la
Trinidad y accesible a corto plazo
a través de una nueva línea de
metro. 
Los expertos constatan también
“la enorme potencialidad del sec-
tor de Can Zam para satisfacer las
aspiraciones de los colomenses en
materia de zonas verdes y de es-
parcimiento”, pero también —di-
cen— “para contribuir a solucio-
nar algunos otros déficit”.
Igualmente, hacen notar que las
áreas de Can Peixauet, de la fábri-
ca DAMM y de Torribera “pueden
permitir interesantes reconversio-
nes en el futuro”.

El pleno del consistorio del 29 de enero de
2003 aprobó, a propuesta del alcalde, cre-
ar una comisión de personas expertas
que, con criterios de profesionalidad e in-
dependencia, aportara su opinión sobre lo
que debía ser Can Zam en el futuro.  Esta
comisión quedó formada por arquitectos

urbanistas (Josep A. Acebillo, como presi-
dente, Manuel Ribas Piera, Borja Carreras-
Moisy y Benedetta Tagliabue), un socioe-
cólogo (Ramón Folch) y un biólogo
(Antonio Alarcón, que actuó como secre-
tario), todos ellos de reconocido prestigio.
A lo largo de un año y medio, los expertos

realizaron diversas visitas sobre el terre-
no, examinaron documentación y se reu-
nieron con autoridades municipales y con
representantes del movimiento ciudadano
colomense. El pasado jueves 17 de febrero
presentaron un dictamen, que resumimos
en estas páginas. 

““CCaann  ZZaamm  hhaa  ddee  sseerr  uunn  ggrraann  ppaarrqquuee,,  ccoonn
zzoonnaass  vveerrddeess  yy  eeqquuiippaammiieennttooss  ddiivveerrssooss
qquuee  ssee  ppuueeddaann  uussaarr  dduurraannttee  ttooddoo  eell  aaññoo””

LLaa  CCoommiissiióónn  ddee  EExxppeerrttooss  pprreesseennttóó  ssuu  ddiiccttaammeenn  

Q

Fotos Sito
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a Comisión de Expertos basa
su propuesta sobre el futuro de
Can Zam en tres principios funda-
mentales:
!Mantenimiento e incremento,
nunca reducción, de la superficie
verde contemplada en el actual
Plan General Metropolitano.
!Incremento del verde de proximi-
dad en las zonas más densas del
núcleo urbano.
!Consolidar Can Zam como área
de parque urbano, de equipamien-
tos y otros usos compatibles, sin
perder la visión global de ciudad.

Tres  sectores  para  Can  Zam

La Comisión de Expertos, a través
de su portavoz, el socioecólogo
Ramón Folch, ha querido dejar pa-
tente que su dictamen tiene inten-
ción de convertirse en un proyecto
urbanístico realizable y que, en
conjunto, está elaborado con la fi-
nalidad de ser financieramente
asumible por el Ayuntamiento. 
Sobre la base de que el diseño que
proponen de Can Zam está vincu-
lado a la propuesta que realizan
para el conjunto de la ciudad (más
verde de proximidad, reubicación
de equipamientos, mejoras en la

circulación), los expertos conside-
ran que en Can Zam se deberían
distinguir tres sectores:
1.  Área  de  jardines  y  servicios  ro-
deados  de  verde  (zona  sudorien-
tal).  Entre la avenida de Anselm de
Riu y la B-20, que comenzaría en
los actuales jardines del general
Moragas, en torno a la masía de
Can Zam, y que, sobre una base
ajardinada, acogería equipamien-
tos ya existentes (piscinas, IES Puig
Castellar) y otras instalaciones pú-
blicas, no residenciales.
2.Área  lúdico-rrecreativa  de  transi-
ción  (zona  central). Con instalacio-
nes deportivas ligeras y jardines
transitables. Entre la calle de Giro-
na y la avenida Anselm de Riu, jun-
to al paseo de Ribera.
3.  Área  de  parque  (zona  norocci-
dental).  Coincidente con el actual
parque. La Comisión propone am-
pliar la frondosidad en algunos
puntos. 
Los expertos señalan que, tenien-
do en cuenta estas directrices ge-
nerales, tanto para la propuesta de
Can Zam como para el conjunto de
Santa Coloma, se solucionarían
muchos déficit actuales de la ciu-
dad.  

BBaasseess  ddee  llaa  pprrooppuueessttaa  ddee  llaa  CCoommiissiióónn  ddee  EExxppeerrttooss
L

“Can Zam será lo que los ciudadanos quieran”. Para
hacer realidad esta afirmación del alcalde, el depar-
tamento municipal de Participación Ciudadana ha
diseñado un proceso para recoger las propuestas y
aportaciones de los ciudadanos. Informar, comuni-
car y consultar, estos son los tres pilares sobre los
que se basa esta consulta. La voluntad explícita de
recoger opiniones se sustenta en el Reglamento
Municipal de Participación Ciudadana y en la Ley
2/2002 de Urbanismo de la Generalitat, que propo-
ne la inclusión de memorias participativas en los
proyectos de mejora urbanística.
El objetivo es recoger las opiniones de las entidades,
a través de los órganos consultivos como el “Consell
General de Ciutat”, y también de los ciudadanos y
las ciudadanas a nivel individual. La difusión del dic-
tamen sobre Can Zam, a través del boletín y de la
web municipales (www.grame.net) y del proceso de
consulta en los medios de comunicación son otras
de las herramientas para hacer llegar a la ciudada-
nía las propuestas de la Comisión de Expertos.

Consell  de  Ciutat

El 19 de febrero se presentó el dictamen de la citada
comisión a las entidades de la ciudad, en el plenario
del Consell General de Ciutat. Cerca de un centenar

de personas recibieron una copia del documento. El
alcalde, Bartomeu Muñoz, y los miembros de la co-
misión (Ramón Folch, socioecólogo; Manel Ribas Pie-
ra, arquitecto, y el biólogo Antoni Alarcón, como se-
cretario) explicaron el contenido del mismo. 
A partir de este momento las entidades tienen un pe-
ríodo de tiempo, para estudiar y debatir con sus aso-
ciados la propuesta de los expertos, que finalizará a
principios del mes de abril, cuando se celebrará una
nueva sesión del Consell de Ciutat. En ese encuen-
tro se formulará una puesta en común de todas las
aportaciones que servirá a los técnicos municipales
para elaborar un borrador del nuevo planeamiento
de Can Zam. 
El borrador será presentado públicamente a los gru-
pos municipales, al Consell de Ciutat, a ciudadanos
individuales y a toda Santa Coloma a través de los
medios de comunicación. Antes de convertirse en un
proyecto oficial, el texto volverá a pasar a consulta
por el Consell de Ciutat.
La última fase del proceso comenzará con la apro-
bación inicial, por parte del pleno del consistorio,
del nuevo planeamiento para Can Zam. Este texto
se acogerá a los procesos preceptivos de consulta
y presentación de alegaciones que marca la legis-
lación. 

Informar, comunicar y proponer

A partir de la próxima semana, algu-
nos vecinos y vecinas de Santa Colo-
ma recibirán una llamada en las que
se les pedirá su colaboración para opi-
nar sobre el futuro de Can Zam. La
consulta a ciudadanos, a título indivi-
dual, es uno de los mecanismos nove-
dosos en este proceso. A través del
padrón municipal y mediante un sor-
teo parecido al que se realiza para ele-
gir los miembros de las mesas electo-
rales en unas elecciones, se escogerán
480 colomenses. 
A partir de la semana que viene, perso-
nal del Ayuntamiento se pondrá en
contacto con las personas escogidas
para pedirles su participación volunta-
ria con la intención de reunir a un grupo
de entre 60 y 120 ciudadanos. Para
principios de abril está previsto que co-
miencen los trabajos a través de talle-
res específicos en los que se explicará y
debatirá el dictamen de la Comisión de
Expertos. El borrador del proyecto de
Can Zam también será sometido a la
consulta de este grupo de personas.

Consulta 
ciudadana

El diseño del futuro Can Zam ha de tener en
cuenta a la totalidad de Santa Coloma
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!!DDiieess  ffeessttiiuuss  eenn  qquuèè  oobbrriirraann  eellss  ccoommeerrççooss  
La Direcció General de Comerç de la Generalitat ha donat el vistiplau a la pro-
posta de l'Ajuntament de calendari de dies festius en què enguany podran
obrir els establiments de la nostra ciutat. Aquesta proposta es va fer d'acord
amb l'ACI, amb l’objectiu d’afavorir el comerç local, i varia substancialment de
la que realitzava la Generalitat., que contemplava els dies 3 de juliol i 6 de no-
vembre en lloc dels dies de festa local (23 i 24 de setembre). Així, el calendari
de festius amb obertura comercial autoritzada a Santa Coloma ha quedat de la
manera següent : 2 i 9 de gener, 23 i 24 de setembre i 6, 8, 11 i 18 de desembre. 

!!BBaaiillee  yy  eexxccuurrssiióónn  aall  SSoollssoonnèèss  
El Grup d’Avis del Llatí hace un baile el día 26 (16.30 h.) en el casal (calle de
Beethoven, 11-13). Además esta entidad ha programado una excursión a la
comarca del Solsonès para el  5 de marzo. El precio es de 22 euros.

!!CCuurrssooss  ppeerr  aa  ttrreebbaallllaaddoorrss  ddeell  ccoommeerrçç
El Centre d’Estudis The Corner impartirà en breu uns cursos, per a treba-
lladors del comerç, d’Internet,  anglès, comptabilitat i disseny de pàgines
web. Més informació, a l’avinguda de la Generalitat,  5 (tel. 93 385 29 54).

!!EExxccuurrssiióónn  aa  RRoosseess
La Asociación de Jubilados y Pensionistas de Singuerlín organiza una excur-
sión a Roses el 12 de marzo. El precio es de 25 euros. Más información, en la
avenida de Catalunya, 41 (tel. 93 391 71 10).

!!CCoonnffeerreenncciiaa  ssoobbrree  llooss  ccuuiiddaaddooss  ddeell  ppeecchhoo
El Grupo de Mujeres de Can Mariner ha programado la conferencia “Los cui-
dados del pecho”, a cargo del ginecólogo Dr. Campos, para el 3 de marzo
(18 h.) en el centro cívico del barrio (calle de Milà i Fontanals, 14-16).

!!LLllaammaammiieennttoo  aa  mmuujjeerreess  ppooeettiissaass  llooccaalleess
El 18 de marzo (18 h.), en Can Sisteré, y dentro del programa de actos de las
Jornades de la Dona, tendrá lugar un recital poético con la participación de
todas las mujeres creadoras de poesía de la ciudad que lo deseen. Las inte-
resadas en participar, pueden ponerse en contacto con el CIOD (Centre
d'Informació i Orientació a les Dones), llamando al teléfono 93 466 14 11.

!!CCuurrssooss  aa  ll’’EEsstteell
L’associació de teràpies naturals l’Estel fa un curs de reiki (primer grau) i un
altre de quiromassatge professional. Més informació, a la rambla de Sant Se-
bastià, 35 (tel. 93 466 49 27).

oy, 25 de febrero (21 horas)
tendrá lugar en el Teatro Sagarra
un concierto  de la cantaora Car-
men Linares, que servirá para con-
memorar el Día de Andalucía en
Santa Coloma de Gramenet.
Carmen Linares (1951) inició su ca-
rrera en los años 70 en Madrid don-
de conoció  a Fosforito  y a Juan Ha-
bichuela. Desde entonces ha ido
perfeccionando su arte hasta ser
considerada la gran dama del fla-
menco actual. En 2001 obtuvo el
Premio Nacional de Música. Hoy, en
el Sagarra, ofrecerá una muestra de
su amplio repertorio.
El concierto está organizado por la
FECAC.

Se  celebra  el  Día  de  Andalucía  con
un  concierto  de  Carmen  Linares

‘Suburbe’,  nova
exposició  col·lectiva  a
Can  Sisteré

El 3 de març, el Centre Cultural Can
Sisteré estrena la mostra “Suburbe”,
un laboratori de recerca i difusió de
propostes culturals marcades per
una clara voluntat de transformació
de la realitat a través del desenvolu-
pament i la dinamització de projec-
tes col•lectius. L'exposició que veu-
rem a Can Sisteré, del 3 a l’1 de
març, recull una selecció d'originals
de les obres més representatives de
la intervenció realitzada al metro, a
les quals s'afegeixen algunes noves
instal•lacions. Aquesta exposició,
organitzada pel col•lectiu Estenent
el desastre, és itinerant per Badalo-
na, Santa Coloma de Gramenet i 
l'Hospitalet de Llobregat. 

Pla  d’acció  cultural:  es
posa  a  debat  la  relació
entre  cultura  i  memòria

El proper 3 de març (20 h) tindrà lloc
la segona  taula de debat  del Pla
d’acció cultural (PAC). A la Bibliote-
ca Central es posarà a debat el te-
ma “Cultura i memòria”, que tindrà
com a convidada especial Marta
Comas,  experta en patrimoni de
l’Ajuntament de Barcelona. Entre al-
tres aspectes, es parlarà de la fun-
ció de la memòria en la política cul-
tural, la responsabilitat social i la
gestió del patrimoni, i lògicament,
del patrimoni colomenc. 
Aquest acte és obert. Qualsevol  per-
sona podrà plantejar les seves opi-
nions. Més informació, a www.gra-
me.net/connectem i al telèfon 93
462 40 53.

H

Amb 132 alumnes inscrits, l'Aula de Difusió Cultural per a la Gent Gran del
Centre Excursionista Puigcastellar (CEP) , coneguda també com Dimecres Cul-
turals del CEP, s'està consolidant com una de les activitats amb més partici-
pació de la ciutat. El curs 2004-2005, el segon des de l'inici d'aquesta inicia-
tiva, ofereix un ampli ventall de xerrades i d'altres activitats socials i de lleure.
Els organitzadors de l'Aula divideixen el curs en tres trimestres, d'octubre
fins a juny. Cada dimecres, la sala d'actes del Museu s'omple amb una mit-
jana de 90 alumnes que escolten les explicacions de professors universita-
ris i professionals de prestigi sobre diverses matèries. L'Aula està adherida
a la federació d'Aules per a la Gent Gran de Catalunya (AFOPA), de la qual
rep un llistat de ponents per fer el calendari de xerrades. A l'hora de confec-
cionar el programa també s'inclouen ponents de Santa Coloma. A tall d'e-
xemple, aquest mateix trimestre han passat pel Museu la Dra. en ciències
biològiques i professora del Consell Superior d'Investigacions Científiques
Josefina Castellví i els colomencs Jaume P. Sayrach i Manel Valls.
La varietat és el criteri bàsic per confeccionar el calendari. Cartells del mo-
dernisme, Santa Coloma: de poble a ciutat, el comerç just o l'obra de Mi-
guel de Cervantes són alguns dels temes que omplen el trimestre actual. 

Inici  encoratjador

L'Aula és una secció independent del CEP. Des de gener fins a juny de
2003, un grup de socis d'aquesta entitat van desenvolupar el projecte per
tal que a l'octubre d'aquell mateix any, comencés a rodar el primer curs.
De bon començament, la realitat va superar les previsions més optimistes:
80 alumnes matriculats. A la vessant pròpia de l'activitat, l'enriquiment
cultural, els organitzadors n’afegeixen una altra potser tan important: les
relacions socials. Mitjançant el curs de xerrades, la gent gran s'anima a
sortir de casa i es crea un caliu molt entranyable. Tot i ser una activitat diri-
gida als més grans, també acudeixen alguns joves a les conferències, se-
gons el tema que es tracti. A més, el calendari es complementa amb altres
activitats, com tallers i sortides culturals i d'oci.
La interactivitat amb els participants és també una de les característiques
de l'Aula. Els alumnes poden recollir un resum de la xerrada anterior. A ho-
res d'ara, s'està treballant en l'elaboració d'una publicació on tinguin ca-
buda les aportacions dels participants.
L'Aula compta amb la col•laboració de l'Ajuntament , el Departament d'Edu-
cació de la Generalitat i un grup d'empreses i entitats financeres de la ciutat.

L’Aula Cultural de la Gent Gran
ja té inscrits 132 alumnes

SABER
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Dins de l’Aula Cultural de la Gent
Gran, que organitza el Centre Excur-
sionista Puigcastellar, el 2  de  març
(17.30 h) hi haurà una nova con-
ferència que duu per títol “Cartells del
modernisme”, a càrrec de Núria Vila-
nova i Parets, professora i biòloga.
Lloc: Museu Torre Balldovina.

L'ACI ha dissenyat un curs gratuït
de 90 hores exclusiu per als treba-
lladors del sector del comerç. Ano-
menat “Millora de la imatge de l'es-
tabliment comercial i l'animació del
punt de venda” pretén facilitar eines
i mecanismes per millorar la posició
competitiva del nostre comerç.
Aparadorisme, marxandatge, em-
bolcall, atenció al client i tècniques
de venda són alguns dels seus con-
tinguts. A més, el curs, que s’impar-
tirà del 15  de  març  al 23  de  juny, in-
corpora dues novetats: les sortides
programades a centres comercials i
les tutories personalitzades.
Lloc: carrer de Sant Carles, 14.
Horari: dimarts, dimecres i dijous de
20.30 a 22.30 h.

La tercera tanda de la campanya Vo-
luntaris per la llengua ha finalitzat, a
Santa Coloma de Gramenet, amb 49
parelles formades entre una persona
voluntària i una que està aprenent el
català. Al llarg de 10 hores, 117 per-
sones, s'han trobat i han utilitzat el
català com a llengua de comunicació
i relació. Aquesta experiència, impul-
sada des de l'any 2003 pel Centre de
Normalització Lingüística L'Heura,
continuarà el mes d'abril amb l'inici
d'una quarta tanda. 
Informació: carrer de Rafael Casa-
nova, 85, 3r pis o bé trucar al telèfon
93 385 14 61. 

Queden encara dos dies de repre-
sentacions d’El Trencanous, de
Txaikovski,  que la Companyia de
Ballet de Santa Coloma de Grame-
net-David Campos està fent al Te-
atre Tívoli de Barcelona.
Horaris: avui divendres a les 21.30 h i
demà, dia 26, a les 18 i a les 21.30 h.

El 5  de  marzo (21 h.) se celebrará
en la Casa de Huelma el Día de la
Mujer con una cena. El día  12, la en-
tidad rendirá homenaje a la socia
Manolita Fernández con las actua-
ciones del cuadro de sevillanas, el
Coro Rociero Colomense y el can-
tante Pedro Valdivia.
Información: calle de Sants, 52.
Teléfono:  93 392 07 98.

Hoy 25  de  febrero (22 h.) tendrá lu-
gar  una velada flamenca organiza-
da por el centro cultural Raíces del
Sur. Subirán al escenario las bailao-
ras Carmen y María y Gitanillo El
Rubio; al cante estará el Gran Ma-
estro Bolacha, y a la guitarra, Justo
Fernández.
Lugar: Centre Cívic de Can Franque-
sa, calle de Menorca, s/n.

Avui, 25  de  febrer, a les 20 h, tindrà
lloc l'assemblea general de l'Ate-
neu. A les 22 h hi haurà sopar, i a les
22.30 h es farà el cabaret literari i
poètic, aquesta vegada dedicat a la
poesia de dones i feminista. L'en-
demà, dissabte, a les 19.30 h, el
grup Invierno Negro organitza una

xerrada sobre la lluita dels immi-
grants sense papers, a càrrec de
l'Assemblea per la Regularització.
Finalment, el diumenge, 27  de  fe-
brer, a les 19 h, es projectarà la
pel•lícula de François Truffaut El nen
salvatge.
Lloc: carrer de Santa Rosa, 18.

La Casa de Málaga, en colaboración
con el Ayuntamiento y la Diputació
de Barcelona, ha organizado la pri-
mera exposición de carteles de co-
fradías y hermandades de  la Sema-
na Santa de Málaga. La inauguración
tendrá lugar hoy, día  25    (19 h.).
Lugar: Museu Torre Balldovina, pla-
za de Pau Casals, s/n.

!L’Àrea Cultural Oriol ha programat
per al dia  25  (19 h) un fòrum temà-
tic, amb la projecció de la pel•lícula
Lista de espera, una comèdia del
cubà Juan Carlos Tabío. Es tracta
d’una coproducció interpretada per
Vladimir Cruz i Jorge Perugorría.
!D’altra banda, el 2  de  març (21h)
hi haurà un nou espectacle del cicle
Nits d'Òpera. La reserva de tiquets
es pot fer fins al dia 1.
Lloc: carrer Nou, 4-6.
Telèfon: 93 385 30 05.

Aula de la Gent Gran

‘El Trencanous’

Curs per a comerciants

Voluntaris per la llengua

Casa de Huelma

Activitats de l’Ateneu

Carteles de cofradías

Àrea Cultural Oriol

Velada flamenca

•DDiivveennddrreess  2255
Joan V. Escales, 7 / Còrdova, 47
•DDiissssaabbttee  2266
Av. de Santa Coloma, 95 / Av. de la Ge-
neralitat, 21
•DDiiuummeennggee  2277
Rbla. de  Sant Sebastià, 24 / Wagner, 7
•DDiilllluunnss  2288
Mn. C. Rossell, 40 / Sant Joaquim, 44-46
•DDiimmaarrttss  11
Av. de la Generalitat, 76 / Plaça de la
Vila, 3
•DDiimmeeccrreess  22
Juli Garreta, 14 / Beethoven, 25
•DDiijjoouuss  33
Cultura, 39 /Milà i Fontanals, 79
•Aquestes quatre farmàcies obren ccaaddaa
ddiiaa de 9 a 22 h: rambla de Sant Sebastià,
24; Sant Carles, 42; Sant Jeroni, 13, i Milà
i Fontanals, 27.

Farmàcies

Publicació setmanal
Edita: Ajuntament de  Santa Coloma de Gramenet
Realitza i imprimeix: Servei de Premsa i
Comunicació
http://www.grame.net
Adreça electrònica: morilloga@gramenet.diba.es
Adreça: plaça de la Vila, 1
Tel. 93 462 40 13 (Servei de Premsa)
Tel. 93 462 40 00 (Ajuntament)
Correcció en català:  L’Heura 
DL B-38.194/91 . Paper ecològic 100%

Al nostre municipi es treballa per millorar la convivèn-
cia entre les persones i els animals i és per aquest mo-
tiu que es planteja la gestió i el control de les colònies
de gats urbans. El dimecres dia 2  de  març (18 h) tindrà
lloc una xerrada informativa sobre aquest tema.
Lloc: Can Sisteré.
Informació: les persones ineteressades poden trucar a
Progat, telèfon 610 074 278, o esciure a l’adreça
electrònica info@progatbcn.org o al Departament de
protecció dels animals de l'Ajuntament: proteccioani-
mals@gramenet.diba.es

Xerrada sobre les colònies
de gats urbans
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FERNANDO OTEROS, DEFENSOR DE LA
CIUTADANIA DE SANTA COLOMA DE GRAMENET

“La ciudad tiene retos
importantes que hemos
de afrontar entre todos ”

—¿Qué  balance  hace  del  trabajo  de
la  institución  del  Defensor  ahora
que  inicia  un  segundo  mandato?
—Estoy convencido de que el ba-
lance es positivo. Santa Coloma ha
sido una de las ciudades pioneras
en la implantación de esta institu-
ción en el ámbito local. Como ciu-
dadanos debemos reconocer la va-
lentía de nuestro Ayuntamiento
cuando acepta la existencia de una
institución con capacidad de con-
trolar, revisar y cuestionar sus deci-
siones a partir de la independencia
y la objetividad.  Y esto es bueno
para todos, principalmente para la
ciudadanía, pero también para la
administración como forma de de-
mostrar que sus políticas y sus de-
cisiones no sólo se ajustan a crite-
rios de legalidad, sino que también
son decisiones justas. 
—En  su  reelección  usted  consiguió
la  unanimidad  de  los  grupos  muni-
cipales.  ¿Ese  consenso  es  impres-
cindible  para    su  trabajo  ?
—Según el reglamento de la institu-
ción no es imprescindible, pero te-
niendo en cuenta el tipo de función
que se lleva a cabo es muy conve-
niente obtener la unanimidad y el
consenso de todos los grupos para
la elección de un Defensor o Defen-
sora. Personalmente es un gran ho-
nor y sólo puedo expresar mi agra-
decimiento por haber obtenido por
segunda vez la confianza del pleno.
— Desde  el  año  2000  se  han  trami-
tado  2.250  expedientes  y  la  tercera
parte  han  sido  quejas.  ¿Qué  lectura
se  desprende  de  estos  datos?
—Nuestra lectura es que los ciuda-
danos y ciudadanas exigimos cada
vez más explicaciones sobre las
decisiones que nos afectan y el
cumplimiento de nuestros dere-
chos. No resulta fácil trabajar con
las quejas. En estos casos, cuando

los ciudadanos presentan una que-
ja, la visión del Ayuntamiento no es
muy positiva. Mi misión es escuchar
y comprender a las dos partes, ciu-
dadanía y administración, analizar
el caso y finalmente, dar la razón a
uno o a otro. No es fácil convencer a
un ciudadano de que la actuación
de su Ayuntamiento —cuando no se
le da la razón— ha sido correcta,
aunque en otras ocasiones tampo-
co es fácil —cuando creemos que la
tiene— convencer al Ayuntamiento
para que cambie su decisión. Nues-
tra resolución no es vinculante y
cada departamento  es responsable

de aceptar o rechazar la resolución,
sugerencia o recomendación que
se haya emitido.
—¿Cuáles  son  ahora  los  nuevos  re-
tos?  ¿Qué  nivel  de  implicación  exis-
te  con  los  otros  defensores  locales
y  con  el  Síndic  de  Greuges  de  Cata-
lunya?
—Los retos son muy concretos: ex-
tender entre la ciudadanía la con-
ciencia y el conocimiento de sus
derechos —y deberes— cívicos. Por

Nacido en Lucena (Córdoba) en 1948, reside en Santa Coloma de
Gramenet desde 1962.  Casado, dos hijas y una nieta. Profesional
de la sanidad, fue concejal del Ayuntamiento (1991-1999), como
independiente en las listas del PSC. En el año 2000 Fernando Ote-
ros Salas fue elegido, por unanimidad del consistorio, Defensor de
la Ciutadania, cargo que le ha sido renovado, también por unani-
midad política, en noviembre de 2004.

Ubicat al barri del Fondo, el
Centre Europa Jove és un
servei del Consell Comarcal
del Barcelonès, en col•labo-
ració amb l'Ajuntament de
Santa Coloma, adreçat als jo-
ves i les entitats de la comar-
ca interessats a participar en
experiències de mobilitat a
Europa. Si volem treballar,
estudiar, realitzar un intercanvi o simplement viatjar, al Centre Europa Jove
trobarem el millor suport, tant a nivell individual com col•lectiu.
Al Centre hi ha personal qualificat que informa sobre diversos tràmits, des
de la sol•licitud d'una beca a la redacció d'un currículum en diferents idio-
mes. El Centre disposa també d'un important fons documental a disposició
dels interessats. Regularment s'organitzen tallers i xerrades, a proposta
del mateix centre o d'alguna entitat que vulgui tractar algun tema en con-
cret. Si no us hi podeu traslladar, a la pàgina web del Centre Europa Jove
trobareu més informació.

!Centre  Europa  Jove.  Consell Comarcal del Barcelonès / Ajuntament de Santa Coloma
de Gramenet. Carrer del Rellotge,  21. Tel. 93 392 10 46. Horari: de dilluns a divendres
de 17 a 20 h, www.barcelonesjove.net/europa; a/e: europajove@ccbnes.org.

SERVEIS
El Centre Europa Jove, una
finestra oberta a la Unió Europea

tanto, trabajamos
para conseguir a
una ciudadanía
exigente y compro-
metida con el pre-
sente y el futuro de
Santa Coloma.
También es un reto
que se nos conozca
y se nos utilice más.
Con el resto de de-
fensores locales
trabajamos para in-
crementar la difu-
sión e implantación
de nuestra institu-
ción y nos ayuda-
mos para mejorar.
Nuestra oficina
asume un papel
destacado ya que
somos la sede del
Forum de Síndicos
y Defensores loca-
les, la estructura

que une a síndicos y defensores de
más de 30 ciudades. En la actuali-
dad se trabajan propuestas conjun-
tas como la inclusión y reconoci-
miento de los defensores locales en
el nuevo Estatut d’Autonomía de
Catalunya y se han alcanzado obje-
tivos como la firma del convenio
con el Síndic de Greuges de Cata-
lunya que dimos a conocer en el úl-
timo pleno.
—  El  trabajo  del  Defensor  de  la  Ciu-
dadanía  sirve  también  para  fomen-
tar  los  mecanismos  de  control  y  de
democracia  directa.  ¿Qué  avances
se  han  producido  en  este  ámbito?
—La participación ciudadana es
una opción. Hay muchas personas
trabajando desde diversos ámbitos
para esto: los responsables políti-
cos tanto del equipo de gobierno
como de la oposición, cada uno en
su papel. También los responsables
técnicos y los trabajadores que de-
muestran su implicación y compro-
miso con el desarrollo de mecanis-
mos de democracia participativa. Y
por supuesto, lo más básico, las
personas comprometidas en enti-
dades y asociaciones que trabajan
por una ciudad mejor. Santa Colo-
ma tiene retos difíciles e importan-
tes que debemos saber afrontar y
resolver: la convivencia entre cultu-
ras o el desarrollo urbanístico son
dos ejemplos de aspectos dónde la
base del consenso y del diálogo
nos deben permitir encontrar las
mejores soluciones para todos. Por
separado, dificilmente conseguire-
mos avances, así que deberemos
saber utilizar todas las herramien-
tas de participación ciudadana de
que disponemos para afrontarlos.

Fernando  Oteros  Salas,  defensor  local  de  la  Ciutadanía.


